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Oœwiadczenie skierowane od ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Szanowny Panie Ministrze!
Gminy, które s¹ odpowiedzialne za przydzielanie lokali socjalnych dla osób eksmitowanych, nie na-

d¹¿aj¹ z ich budow¹. Doprowadzi³o to do tego, i¿ ponad 80% takich osób oczekuje na mieszkanie, pod-
czas gdy liczba niezrealizowanych wyroków eksmisyjnych nadal wzrasta. W ostatnich latach zwiêkszy³a
siê tak¿e liczba mieszkañ socjalnych, jednak¿e proporcjonalnie do niej roœnie liczba potrzebuj¹cych.

Lokal socjalny jest lokalem, który mimo obni¿onego standardu musi spe³niaæ okreœlone wymogi.
Chodzi tu przede wszystkim o zapewnienie co najmniej 5 m2 powierzchni mieszkalnej na jedn¹ osobê,
z dostêpem do Ÿród³a zaopatrzenia w wodê i do ustêpu, o zapewnienie mo¿liwoœci ogrzewania, zainstalo-
wania urz¹dzeñ do gotowania posi³ków; lokal musi te¿ posiadaæ niezawilgocone przegrody budowlane.
Ponadto lokal musi znajdowaæ siê w tej samej miejscowoœci lub pobliskiej, je¿eli zamieszkanie w niej nie
pogorszy nadmiernie warunków ¿ycia osób przekwaterowanych.

Niestety, definicja „obni¿ony standard” nie jest tu podana, dlatego trudno okreœliæ, co dok³adnie na-
le¿y przez ni¹ rozumieæ. Gminy w swoich uchwa³ach w sprawie zasad przyznawania lokali socjalnych za
lokal o obni¿onym standardzie uznaj¹ lokal niewyposa¿ony w co najmniej dwa z wy¿ej wymienionych
elementów. Przez obni¿ony standard mo¿na rozumieæ po³o¿enie lokalu w tak zwanym lokalu wspólnym
lub brak pomieszczeñ higieniczno-sanitarnych w jego obrêbie.

Brak wolnych lokali spowodowa³ coraz czêstsze wykorzystywanie kontenerów socjalnych jako lokali
czy mieszkañ socjalnych. Pojawia siê jednak wiele sprzecznoœci w zasadach eksmisji osób zalegaj¹cych
z czynszem do kontenerów socjalnych. Otó¿ w swoim zamyœle ma to mieæ charakter kary za niewy-
wi¹zywanie siê z obowi¹zku czynszowego. Takie rozwi¹zanie wydaje siê najtañszym i najszybszym roz-
wi¹zaniem spraw lokalowych, ale w rzeczywistoœci kontenery nie s¹ rozwi¹zaniem problemu, wrêcz
przeciwnie, pog³êbiaj¹ go. Zostaje skumulowany na jednym obszarze, prowadz¹c niejednokrotnie do
powstawania obszarów zamkniêtych. Tworzenie jednego du¿ego socjalnego osiedla przynosi wiêcej
szkód ni¿ po¿ytku. Innym problemem jest lokalizacja kontenerów, które stawiane s¹ poza obrze¿ami
miast, co pog³êbia marginalizacjê, ubóstwo tych osób. Ponadto kontener, który nie jest budynkiem,
obiektem budowlanym, a co za tym idzie, nie ma fundamentu, nie mo¿e byæ traktowany jako pe³nopra-
wny lokal czy mieszkanie socjalne.

Zwracam siê do Pana Ministra z nastêpuj¹cymi zapytaniami.
1. Jak w œwietle ustawy nale¿y rozumieæ termin „obni¿ony standard”?
2. Jakie informacje i dane posiada ministerstwo na temat osiedli kontenerowych i jak Pan Minister

zapatruje siê na ten problem?

Z powa¿aniem
Andrzej Person




